

《亞太研究論壇》第 1-50 期論文國別索引

一、東北亞

• 日本 (36)

- Chung, Chien-Peng. 2008. Is There a Rising Contestation between China and Japan over the Pacific Islands? 39: 207-229.
- Escalante, Rene R. 2005. A Comparative Analysis of the American Land Reform Program in Japan and the Philippines, 29: 162-188.
- Horton, William Bradley. 2005. Sexual Exploitation and Resistance: Indonesian Language Representations Since the Early 1990s of the Japanese Occupation History, 28: 54-77.
- Hsiao, H. H. Michael (蕭新煌) and Alan Yang (楊昊). 2009. Soft Power Politics in the Asia-Pacific: Chinese and Japanese Quests for Regional Leadership, 43: 111-129.
- Kamachi, Noriko. 2005. Asianism in Prewar, Postwar and Post-Cold-War Japan, 29: 136-161.
- Marcotullio, Peter J., Tatiana Gadda and Alexandros Gasparatos. 2009. Land Use Change and Meat Consumption in New York City and Tokyo, 43: 75-110.
- Mizuno, Kosuke. 2008. From Colonial Studies to Sustainable Humanosphere: Japanese Studies on Rural Southeast Asia, 40: 1-20.
- Nagano, Yoshiko. 2005. Japan and the Philippines: Their Comparable Experiences of US Occupation, 29: 125-135.
- Nobori, Amiko. 2007. Emergence of Japanese Nationalism? The Domestic Debate on the Japan's Security Policy in the Post-Cold War Era, 37: 191-219.
- Sato, Yoshimichi. 2003. Reflections on the Studies of the Middle Class in Japan's SSM Project: Searching for a New Perspective on the Long-standing Topic, 22: 20-26.

- Soeya, Yoshihide. 2008. Taiwan in the U.S.-Japan Alliance: A Japanese Perspective, 40: 72-78.
- Tabata, Mayumi. 2008. Social Networks and Culture Gaps in IC Industry Collaboration between Taiwan and Japan, 39: 230-262.
- Tanaka, Akihiko. 2008. Japanese Domestic Politics and East Asian Policy, 40: 79-86.
- Tsai, Hui-Yu Caroline (蔡慧玉). 2010. "Becoming Japan": The "Sphere," Ichigenka, and Wartime Taiwan, 1941-1945, 50: 36-64.
- Tsurumi, E. Patricia. 2005. Don't Blame Confucianism for Japan's "Good Wives and Wise Mothers" Ideology, 29: 94-124.
- Yamamoto, Matori. 2005. Pacific Islands Studies in Japan, 30: 76-95.
- 川島真。2004。從日本看台灣的日本研究，26：68-81。
- 王文岳。2009。建立共同體：明治初期國民國家的政經形構，46：66-99。
- 何思慎。2004。台灣之日本研究的困境與改善，26：82-93。
- 村田晃嗣。2008。日本國內政治和日美關係，40：97-101。
- 松金公正。2004。從日本看台日兩國的學術交流，26：129-153。
- 後藤乾一。1997。日本之東南亞佔領與「解放史觀」，2：37-59。
- 徐興慶。2004。台灣的日本研究之回顧，26：16-34。
- 徐興慶。2004。台灣的日本研究之發展及其問題點，26：35-67。
- 張啟雄、葉長城。2007。政經分離 vs. 政經一體的「名實論」分析：戰後日本對兩岸政策的形成與轉變（1952-1972），35：122-193。
- 許耿銘。2008。全球環境治理的公平性：台灣、日本、南韓溫室氣體排放比較之個案分析，40：130-149。
- 傅琪貽。2004。台灣日本研究的人力資源探討，26：119-128。
- 湯熙勇。2007。公平對待與秩序維持之間：日本東京澀谷事件與台灣人的審判（1946-47），35：1-35。
- 黃自進。2008。岸信介「反共親美」的戰略思想（1957-1960），42：1-32。
- 黃自進。2009。化敵為友：戰後日美同盟體制的建構（1945-1960），45：118-152。
- 黃智慧。2004。戰後台灣的「日本文化論」書物中顯現的「對日觀」，26：94-118。
- 楊素霞。2006。日治初期台灣統治政策論的再考：以《時事新報》對漢人統治與拓殖務省問題的討論為中心，33：125-150。

楊素霞。2008。1890 年代北海道對「日本」忠誠心之展示：以征台屯田將校凱旋慶祝會為探討對象，42：98-119。

廖赤陽。2006。日本有關客家問題的研究與著述：漢族觀、中國觀、華僑觀與亞洲觀交錯的譜系，34：36-57。

戴振豐。2007。邁向和談之路：吉田茂在佔領改革下的和談戰略（1945-1951），38：93-124。

• 韓國（13）

Cho, Hee-Yeon. 2003. Civil Society and Social Movements in the Political Change of South Korea, 21: 28-42.

Hsiao, Liang-Chi Russell. 2008. Japanese Colonial Legacy and the Differential Historical Memories in Taiwan and South Korea, 41: 77-111.

Lee, Yoon-Kyung. 2003. Labor Movements and Democratic Consolidation in Korea: Gains and Losses, 21: 43-63.

Seol, Dong-Hoon. 2006. Women Marriage Immigrants in Korea: Immigration Process and Adaptation, 33: 32-59.

Yang, Jonghoe. 2003. Korean Middle Class since 1990: With a Special Emphasis on the Impact of the Economic Crisis in 1997, 22: 35-53.

朴允哲。2003。韓國社會運動的動員模式與政治社會性格：以新興社會運動為分析對象，21：1-16。

朴允哲、李京兒。2009。南韓民主化後社會分歧與國家統一意識的變化，46：27-43。

李南周。2003。南韓民族主義對韓國民主化的影響，21：17-27。

林有慶。2007。韓國電影發展過程的特性研究：以金大中政權時期（1998-2002）為例，37：171-190。

金潤泰。2005。由韓國學者看台灣的韓國研究，30：234-244。

金潤泰。2009。在中國韓商移民聚居區的形成及其社會經濟特徵，46：44-65。

許耿銘。2008。全球環境治理的公平性：台灣、日本、南韓溫室氣體排放比較之個案分析，40：130-149。

楊人從。2005。台灣的韓國語言、文學研究的回顧，30：245-252。

• 其他 (40)

- Binh, Ngo Xuan. 2007. East Asian Economic Integration and Its Impact on Vietnam-Taiwan's Cultural- Economic Relations, 37: 26-42.
- Chen, Dung-Sheng (陳東升) and Jou, Sue-Ching (周素卿). 2003. Weakening Transplanted Production Networks: The Cases of Taiwan's Motorcycle Production Networks in Vietnam and Indonesia, 19: 51-58.
- Chen, Wei-Chi. 2005. The History of an Alien-Nation, or the Alienation of History? The Controversy over History Textbook Reform in Taiwan in the 1990s, 28: 90-103.
- Chi, Chun-Chieh (紀駿傑). 2009. From Affluent Society to "Cargo Cult": Transformations of Ponso no Tao, Taiwan, 1970-2008, 44: 136-147.
- Chiau, Wen-Yen (邱文彥). 2009. Environmental Changes in Dongsha (Pratas) Atoll, Taiwan: Lessons from Maritime Archaeology, 44: 215-233.
- Chiu, Catherine C. H., Kevin Hewison and Chong-Wong Tiong. 2010. Foreign Direct Investment Links between Hong Kong and Southeast Asia, 47: 106-126.
- Chiu, Scarlett. 2005. A Review of Recent Researches Conducted by Taiwanese Archaeologists in Island Southeast Asia and the Pacific Region, 30: 55-75.
- Clark, Eric and Tsai, Huei-Min (蔡慧敏). 2009. Ecologically Unequal Exchange and Landesque Capital on Kinmen Island, 44: 148-167.
- Curaming, Rommel. 2005. Behind, Between and Beyond Politics: The "Political" History in the Writing of Textbook in Indonesia and the Philippines, 28: 1-22.
- Dalpino, Catharin and Lin, Juo-Yu (林若雱). 2003. China and Southeast Asia: The Difference of a Decade, 20: 40-48.
- Guo, Pei-yi (郭佩宜). 2005. Overview of Pacific Islands Studies in Taiwan, 30: 3-28.
- Huang, Deng-Shing (黃登興) and Hsiao, H. H. Michael (蕭新煌). 2007. Taiwan's Trade and FDI Relations with Vietnam: A Perspective from Taiwan, 37: 1-25.

- Ko, Chyong-Fang (柯瓊芳). 2007. The Social Values and Attitudes toward Child Raising: A Comparative Study of Taiwanese and Vietnamese, 37: 130-140.
- Koo, Hagen. 2003. Globalization and the Asian Middle Classes: A Tentative Research Agenda, 22: 1-11.
- Liu, Hong (劉宏). 2003. Southeast Asian Studies in China, 19: 45-50.
- Lui, Tai-Lok (呂大樂). 2003. Research on the East Asian Middle Class: Some Hong Kong Reflections, 22: 27-34.
- Micollier, Evelyne. 2004. AIDS Networks, Social Organisations and Medical Pluralism in China: Southern China and the Mainland Southeast Asia Links, 25: 1-30.
- Minh, Tran Quang. 2007. An Overview on Vietnam-Taiwan Economic Relations, 37: 60-77.
- Mori, Aki. 2007. Rich Country, Strong Armed Forces? The Sources of China's Comprehensive National Power, 38: 19-48.
- My, Nguyen Thi. 2007. ASEAN Regional Economic Integration and its Impact on Vietnam-Taiwan Economic Relations, 37: 43-59.
- Pan, Inghai. 2009. Islands at the Intersection: A History of a Village in Matsu Archipelago, 44: 168-192.
- Shiu, Wen-Tang (許文堂). 2007. The Chinese Diaspora in Vietnam and Taiwanese Business, 37: 100-129.
- Shiu, Wen-Tang (許文堂). 2009. The Chinese Military Occupation of French Indochina Post World War II, 45: 153-203.
- Song, Yann-Huei (宋燕輝). 2007. Potential Marine Pollution Threat from Oil and Gas Development Activities in the Disputed South China Sea/Spratly Area: A Role for Taiwan, 36: 63-111.
- Sun, Tsai-Wei (孫采薇). 2005. Gender Representation in Politics and Public Administration: Taiwan and Asian Countries, 28: 148-184.
- Thang, Nguyen Xuan. 2007. Foreign Direct Investment of Taiwanese Companies in Vietnam, 37: 78-99.

- Ting, Ming-Hwa. 2007. The Benign and the Belligerent: Re-Framing Taiwan's Role in Southeast Asia's Stability, 38: 49-74.
- Tsai, Huei-Min (蔡慧敏). 2009. Co-evolution and Beyond: Landscape Changes in the Penghu Archipelago (the Pescadores), Taiwan, 44: 193-214.
- Tsai, Ying-Hsiu (蔡盈修) and Hsiao, H. H. Michael (蕭新煌). 2006. The Non-Governmental Organizations (NGOs) for Foreign Workers and Foreign Spouses in Taiwan: A Portrayal, 33: 1-31.
- 孔祥明。2010。東南亞婚姻移民者在家庭所受文化際遇與生活影響：鞏固、箝制、還是多元文化交流？，49：58-84。
- 王宏仁。2002。十字路口的越南新娘：性別、階級與移民，18：3-23。
- 田中則雄（陳碧純譯），2002。台灣和東南亞研究，16：70-73。
- 何彩滿。2010。東亞生產布局與金融資本的區域統理機制：台商與香港，47：60-86。
- 杜進森。2003。越南與台灣經濟文化關係之展望，20：36-39。
- 張書銘。2010。離家的妻子：以台越跨國婚姻的離婚判決書為分析文本，50：97-117。
- 許文堂。2002。范慎通《如清日程》題解，18：24-27。
- 黃兆仁、朱浩。2010。從國際分工看台商的西進與南向的發展趨勢，47：4-21。
- 劉復國。2005。我國還有南向政策的機會嗎？檢視我國南向政策的實質內涵與新方向，29：204-214。
- 鄭宏泰、黃紹倫。2010。一位香港潮籍米商泰米網絡的思考，47：87-105。
- 蕭新煌、李明峻。2005。變動的東亞與台灣因應策略，28：271-286。

二、東南亞

• 印尼 (43)

- Abdullah, Taufik. 2005. Indonesia after the Fall of Soeharto: An Intense Process of Re-examination, 27: 53-63.
- Barnes, R. H. 2004. On the Margins of the Middle Class: Becoming Middle Class in Rural Eastern Indonesia, 25: 31-58.

- Bayhaqi, Akhmad. 2007. Education and Economic Growth in Indonesia, 35: 194-266.
- Chen, Dung-Sheng (陳東升) and Jou, Sue-Ching (周素卿). 2003. Weakening Transplanted Production Networks: The Cases of Taiwan's Motorcycle Production Networks in Vietnam and Indonesia, 19: 51-58.
- Curaming, Rommel. 2005. Behind, Between and Beyond Politics: The "Political" History in the Writing of Textbook in Indonesia and the Philippines, 28: 1-22.
- Eindhoven, Myrna. 2009. The Influences of History and Politics on the Environmental Future of the Mentawai Archipelago, 44: 55-81.
- Halim, Abdul , Rili Djohani and Johannes Subijanto. 2009. Environmental History and Marine Conservation of Indonesia's Wakatobi National Park, 44: 39-54.
- Hall, Kenneth R. 2004. Structural Change in the Javanese Community c. 1000-1400, 23: 118-147.
- Herlijanto, Johan. 2005. The May 1998 Riots and the Emergence of Chinese Indonesians: Social Movements in the post-Soeharto Era, 27: 64-80.
- Horton, William Bradley. 2005. Sexual Exploitation and Resistance: Indonesian Language Representations Since the Early 1990s of the Japanese Occupation History, 28: 54-77.
- Ishikawa, Noboru. 2007. Commodities at the Interstices Transboundary Flows of Resources in Western Borneo, 36: 146-170.
- Ling, Ooi Giok and Choong, Kog Yue. 2009. Cross-border Cooperation and Peri-urbanisation in Singapore, Southern Malaysia and Riau Islands, 43: 30-53.
- Muhibat, Shafiah Fifi. 2007. Peace and Security in the Asia-Pacific: A View from Indonesia, 38: 6-18.
- Mujiburrahman. 2009. The Politics of Shari'a: The Struggle of the KPPSI in South Sulawesi, 43: 154-205.
- Murgiyanto, Sal. 2008. From Village to Theatrical Stage and Back: Recent Change in Indonesian Performing Arts, 39: 7-35.

- Perez, Padmapani L. 2007. Making and Breaking Boundaries: Indigenous Peoples and Resource Management in the Philippines and Indonesia, 36: 171-205.
- Persoon, Gerard A. 2007. The Heart of Borneo: Transboundary Conservation and Its Challenges, 36: 12-37.
- Thaib, Lukman. 2005. Obstacles to the Road Map of Peace in Nanggroe Aceh Darussalam, 27: 81-111.
- Tsai, Tsung-Te (蔡宗德). 2008. Westernization and Modernization: Phenomenal Analysis of Islamic Music Development in Java, 40: 56-71.
- Turmudi, Endang. 2006. Fundamentalism and Islamic Politics in Modern Indonesia, 34: 68-90.
- Yan, Jiann-fa (顏建發). 1998. Coping with Corruption in Indonesia: The Perspective of Taiwanese Businessmen, 5: 69-78.
- Abdulrahim, Muhammad 'Imaduddin (邱炫元譯 林長寬校修)。2001。印尼伊斯蘭現代調適之途徑：一個 ICMI 之理念，13：66-74。
- Jahja, H. Junus (鍾凌峰譯 林長寬校修)。2001。伊斯蘭與印尼華人的同化：存亡繼絕之道，13：61-65。
- Madjid, Nurcholish (林長寬譯)。2001。談印尼伊斯蘭的再興：一位現代主義穆斯林的觀點，13：57-60。
- 王遠嘉。2004。吉爾茨農業「內捲化」理論與「強迫種植制度」關係之新研究：以爪哇地區為例，24：1-25。
- 王遠嘉。2006。印尼政黨制度民主化轉型之困境，32：90-115。
- 王遠嘉。2008。印尼華人企業發展歷史之政治經濟分析，40：102-129。
- 吳仁華。2008。印尼普蘭巴南寺廟建築群探討，39：71-88。
- 宋燕輝。2007。麻六甲海峽沿岸國對美國提出「區域海事安全倡議」(RMSI) 的反應與對策研究，35：85-121。
- 林若雱、詹滿容。2006。菲律賓、印尼、馬來西亞與新加坡的民主轉型：國家、民間社會與政治社會，32：14-45。
- 孫采薇。2004。政策、制度與族群關係：印尼與馬來西亞對境內華人族群政策的比較研究，24：56-91。
- 張崑振。2008。印尼婆羅浮屠石刻中所見原住民建築圖像探討，39：89-116。

- 梅慧玉。2005。雅加達華人廟宇的歷史想像，27：112-156。
- 陳清香。2008。從印尼日惹波羅浮屠浮雕探討南北傳佛傳的差異，39：117-149。
- 游謙。1999。印尼宗教衝突溯源，08：109-135。
- 楊聰榮。2000。印度尼西亞新秩序後期暴動的當代史：研究構想與暴動事件分類的提出，11：139-168。
- 蔡宗德。2004。印尼伊斯蘭宗教詩歌—音樂型態與演出環境，23：37-70。
- 蔡宗德。2008。多元的音樂文化呈現：以日惹宮廷穆罕默德誕辰活動為例，39：168-184。
- 蔡維民。2004。印尼華人基督教會宣教初探——以蘇門答臘為例，23：71-98。
- 戴萬平。2004。2004 年印尼大選之政經背景分析，24：26-55。
- 戴萬平。2005。印尼中央地方關係的發展與展望，27：157-178。
- 蘇世岳。1998。戰後印尼華人企業集團與政府的關係——以林紹良（三林）集團為例，06：141-162。
- 續培德。2004。亞齊社會中烏拉瑪（Ulama）和伊斯蘭傳統經院（Dayah）間的歷史脈絡，24：92-111。

• 柬埔寨（2）

- Noda, Masato. 2007. Democratizing Community Development and Buddhism in Cambodia, 36: 248-267.
- 黃蘭翔。2005。中國早期佛寺與柬埔寨吳哥寺院伽藍配置的聯想：寺院宇宙觀的水空間，30：126-186。

• 泰國（6）

- Chen, Pei-Hsiu (陳佩修). 2009. Towards a "New Politics" in Thailand? The Continuity and Change of Thaksin Regime and Its Implications for Thai Democracy, 44: 234-257.
- 宋鎮照、古志全。2009。從皇室、軍人與政黨三角關係分析泰國政治民主化之發展：後塔信時期的政治為例，45：55-88。
- 林合勝。2009。泰南分離運動之研究，45：89-117。
- 陳佩修。2006。泰國「新政治」的形成：2005 年國會大選的意義，32：62-89。
- 謝世忠。2002。「國族—國家」、共同體、及其解構：評泰國與中國少數族群的人類學研究，16：3-39。

嚴智宏。2008。政權正當性和法脈的象徵：泰國墮羅鉢底的法輪像，39：50-167。

• 馬來西亞 (33)

Abdul Kadir, Zambryr. 2001. Islam and Politics in Malaysia: A Changing Scenario, 14: 36-53.

Badaruddin, Shahrudin. 2005. From Ethnic Politics to Politics of Development: Case Study of Sarawak, Malaysia, 29: 1-27.

Bakar, Ibrahim Abu. 2001. Islam Issues in the Present Malaysian Political Movement, 14: 62-81.

Chang, Pat Foh. 1998. The Racial Relationship and Influence of Chinese Hakka in Sarawak, Malaysia, 6: 77-107.

Embong, Abdul Rahman. 2003. Malaysian Middle Class Studies: A New Research Agenda, 22: 54-61.

Hung, Chin-Fu (洪敬富) and Po-Chi Chen (陳柏奇). 2010. The Politics of the Information and Communications Technologies in Malaysia: A Case Study of the 2008 General Election, 50: 65-96.

Ishikawa, Noboru. 2007. Commodities at the Interstices Transboundary Flows of Resources in Western Borneo, 36: 146-170.

Jawan, Jayum A., Mohhammad Agus Yusoff and Zaid Ahma. 2005. Challenges of Globalisation: Response from the Indigenous People of East Malaysia, 29: 79-93.

Ku Ismail, Ku Abd. Rahman. 2006. Malaysian Politics and Economic Transformation through Democracy, 32: 3-13.

Lam, Chee Kheung. 2005. The Chinese Muslims in Sarawak, 30: 187-233.

Ling, Ooi Giok and Choong, Kog Yue. 2009. Cross-border Cooperation and Peri-urbanisation in Singapore, Southern Malaysia and Riau Islands, 43: 30-53.

Manickam, Sandra Khor. 2005. Textbooks and Nation Construction in Malaysia, 28: 78-89.

Person, Gerard A. 2007. The Heart of Borneo: Transboundary Conservation and Its Challenges, 36: 12-37.

- Raja, Sivachandralingam Sundara. 2007. *British Colonial Administrations and It's Economic and Investment Policies in the Malay States: 1800-1896*, 35: 267-298.
- 宋燕輝。2007。麻六甲海峽沿岸國對美國提出「區域海事安全倡議」(RMSI)的反應與對策研究, 35: 85-121。
- 李叔飛。2010。民國領事戴淑原與檳城華人社會權力結構變遷: 國家與社會關係視角, 49: 109-130。
- 李豐楙。2004。馬華「道教」的聯合: 一個跨越族籍、地區的可能, 23: 1-14。
- 房漢佳。1998。砂拉越客家社會的歷史與現狀, 6: 116-140。
- 林開忠。2002。文獻中的砂勞越早期華人(客家)移民與馬來統治者和 Brooke 的關係以及他們跟 Bidayuh 文化社會互動的初探, 16: 52-69。
- 曹淑瑤。2009。馬來西亞韓江學院的創辦與發展: 「華人」學院抑「華文」學院? 43: 206-234。
- 莊華興。2003。支那人/華馬關係: 馬來小說中的華裔鏡象與敘事策略, 20: 28-35。
- 陳中和。2000。伊斯蘭在馬來西亞的法律地位初探, 12: 93-126。
- 陳是呈。2005。中國國民黨軍統在日據時期馬來半島之情報活動: 從陳敬文的傳記探知, 29: 251-277。
- 黃建淳。1999。砂拉越華人社會組織史的調查與研究, 7: 43-62。
- 黃賢強。1999。客籍領事梁碧如: 檳城的外交官、教育家和慈善家, 7: 16-30。
- 黃賢強。2006。張煜南與檳榔嶼華人文化和社會圖像的建構, 34: 16-35。
- 黃蘭翔。2002。大馬檳城、台灣鹿港、越南會安傳統店屋生活空間配置之比較, 16: 40-51。
- 黃蘭翔。2002。英國東印度公司對殖民都市的興建: 比較加爾各答、檳城、新加坡後的心得, 18: 42-55。
- 黃蘭翔。2002。檳城邱公司宗族聚落實質空間的特質之分析, 17: 32-45。
- 蔡源林。2002。馬來西亞伊斯蘭律法的變遷: 一個殖民現代化的例子, 17: 3-31。
- 蔡源林。2004。從伊斯蘭法的公共論述看馬來西亞社群主義的建構, 23: 15-36。
- 戴萬平。2008。經濟合作對於東協國家產業政策的挑戰: 馬來西亞汽車產業的個案, 42: 53-76。

蘇慶華。2006。馬來西亞河婆客家學研究拓展史略：兼談二位河婆籍先驅學人
劉伯奎、張肯堂，34：1-15。

• 菲律賓 (13)

Abinales, Patricio N. 2008. Modulating the Political Noise, Clearing up the
Ideological Clutter: Sanitizing the 1960s in Philippine Politics, 40: 21-55.

Bautista, Cynthia. 2003. Reflections on the SEA Middle Class Project:
Preliminary Thoughts on a Research Agenda for the Philippines, 22:
62-68.

Curaming, Rommel. 2005. Behind, Between and Beyond Politics: The
“Political” History in the Writing of Textbook in Indonesia and the
Philippines, 28: 1-22.

Dayrit, Nenita M. 2006. The Overseas Filipino Workers and Their Children:
The Case of Angeles City, 33: 60-84.

Escalante, Rene R. 2005. A Comparative Analysis of the American Land
Reform Program in Japan and the Philippines, 29: 162-188.

Florendo, Maria Nela B. 2005. Alternative Histories: Re-examining Local
Histories in the Philippines, 28: 23-53.

Mangahas, Maria F. 2009. A History of Mataw Fishing in Batanes,
Philippines, 44: 109-135.

Nagano, Yoshiko. 2005. Japan and the Philippines: Their Comparable
Experiences of US Occupation, 29: 125-135.

Perez, Padmapani L. 2007. Making and Breaking Boundaries: Indigenous
Peoples and Resource Management in the Philippines and Indonesia, 36:
171-205.

林若零、詹滿容。2006。菲律賓、印尼、馬來西亞與新加坡的民主轉型：國家、
民間社會與政治社會，32：14-45。

徐正光。1997。GATT 烏拉圭談判協議對菲律賓經濟的衝擊，2：23-36。

陳新民。2007。動盪時期法治國原則的檢驗：菲律賓最高法院若干判例的研究，
35：36-84。

顧長永。2006。菲律賓政治改革的順境與困境，32：46-61。

• 越南 (37)

- Binh, Ngo Xuan and Ngo Minh Thanh. 2009. Development of Industrial Parks (IPs) in Vietnam, 45: 1-14.
- Binh, Ngo Xuan. 2007. East Asian Economic Integration and Its Impact on Vietnam-Taiwan's Cultural-Economic Relations, 37: 26-42.
- Chen, Dung-Sheng (陳東升) and Jou, Sue-Ching (周素卿). 2003. Weakening Transplanted Production Networks: The Cases of Taiwan's Motorcycle Production Networks in Vietnam and Indonesia, 19: 51-58.
- Chu, Ron-guey (朱榮貴). 1998. Confucian Temple in Hanoi, 5: 66-68.
- de Gantès, Gilles. 2010. French Citizens with a Vietnamese Culture in Southern Vietnam (1930-1975), 50: 10-25.
- de Gantès, Gilles. 2004. Power and Weakness: French Presence in Southern China Sea (1840-1910), 26: 209-240.
- Dolinski, Michel. 2004. Identity Changes of the Chinese Community in Vietnam: A Survey of 20 Families in Cholon, 26: 192-208.
- Hanh, Ho Viet. 2009. Employment Issues in Vietnam's Industrialization, 45: 15-27.
- Huang, Deng-Shing (黃登興) and Hsiao, H.H. Michael (蕭新煌). 2007. Taiwan's Trade and FDI Relations with Vietnam: A Perspective from Taiwan, 37: 1-25.
- Huang, Lan-shiang (黃蘭翔). 1998. A Comparison of Traditional Townhouses in Hoi-An and Lu-Gang, 5: 51-60.
- Ko, Chyong-Fang (柯瓊芳). 2007. The Social Values and Attitudes toward Child Raising: A Comparative Study of Taiwanese and Vietnamese, 37: 130-140.
- Leaf, Michael. 2009. The Peri-Urban Frontier of Ho Chi Minh City, Vietnam, 43: 54-74.
- Minh, Tran Quang. 2007. An Overview on Vietnam-Taiwan Economic Relations, 37: 60-77.
- My, Nguyen Thi. 2007. ASEAN Regional Economic Integration and its Impact on Vietnam-Taiwan Economic Relations, 37: 43-59.

- Nam, Le Van. 1998. Urban Villagers in Hochiminh City—Some Cultural Issues, 6: 60-66.
- Ngoc, Nguyen Thi. 2009. Environmental Pollutions in the Urban Area of Vietnam, 45: 28-43.
- Nguyen Quang Ngoc. 1998. The Economic Structure of Traditional Vietnamese Village in the Red River Delta, 6: 67-79.
- Shiu, Wen-Tang (許文堂). 2007. The Chinese Diaspora in Vietnam and Taiwanese Business, 37: 100-129.
- Shiu, Wen-Tang (許文堂). 2009. The Chinese Military Occupation of French Indochina Post World War II, 45: 153-203.
- Thai, Pham Hong. 2009. Preservation of Traditional Cultural Values amid Urbanization in Vietnam, 45: 44-54.
- Thang, Nguyen Xuan. 2007. Foreign Direct Investment of Taiwanese Companies in Vietnam, 37: 78-99.
- 王宏仁。2002。十字路口的越南新娘：性別、階級與移民，18：3-23。
- 王宏仁。2004。草根跨國投資與或跨國社區的建立：以越南的台灣人為例，24：112-131。
- 李美賢。2009。越南「1959 婚姻與家庭法」與北越婦女的「解放」，46：1-26。
- 杜進森。2003。越南與台灣經濟文化關係之展望，20：36-39。
- 唐文慧、鄒秀明。1999。台商在越南的投資與經營模式，8：61-85。
- 張書銘。2010。離家的妻子：以台越跨國婚姻的離婚判決書為分析文本，50：97-117。
- 梁錦文。1999。1990 年代越南與東協關係之分析，8：22-47。
- 許文堂。1998。越南經濟改革政策的回顧，5：61-65。
- 許文堂。2002。范慎遙《如清日程》題解，18：24-27。
- 許文堂。2004。國際合作、和平共榮：台越關係的發展，24：132-141。
- 黃詩雯。2007。1964 年東京灣事件及其影響，38：125-151。
- 黃蘭翔。2004。回顧與展望台越雙邊學術研究的狀況，24：142-167。
- 黃蘭翔。2004。華人聚落在越南的深植與變遷：以會安為例，26：154-191。
- 黃蘭翔。2008。林邑期越南占婆王國都城的空間結構，39：36-70。
- 黃蘭翔。2010。越北地區天主教堂的建築樣式與其結構的特徵，49：1-57。

龔宜君、張書銘。2008。電影中的越南女性意象，39：185-206。

• 新加坡 (13)

Ker, Sin Tze (柯新治). 2005. Comparative Economic Structure and Performance in Taiwan and Singapore, 28: 220-270.

Ker, Sin Tze (柯新治). 2005. Investment as Growth Vehicle: Taiwan and Singapore Compared, 29: 215-250.

Ker, Sin Tze (柯新治). 2006. Trade and Global Integration in Taiwan and Singapore, 32: 161-218.

Ling, Ooi Giok and Kog Yue Choong. 2009. Cross-border Cooperation and Peri-urbanisation in Singapore, Southern Malaysia and Riau Islands, 43: 30-53.

翁俊桔。1999。以新加坡的集選區 (GRCs) 制度探討其多元種族政策的成效，8：86-108。

梁純菁。1999。客屬會館是創業者的溫床，7：31-42。

黃賢強。2002。1950 年代新加坡華校的學潮，18：28-41。

黃蘭翔。2002。英國東印度公司對殖民都市的興建：比較加爾各答、檳城、新加坡後的心得，18：42-55。

葉長城。2002。軟性威權主義與「東亞奇蹟」的省思：新加坡經驗及其困境，18：70-96。

葉韻翠。2009。1960 年代以來新加坡文化地景的轉變：以華人聚落地景為中心，46：100-125。

劉名峰。2006。為什麼是「亞洲」？政經人類學視野下新加坡「亞洲式民主」出現之政經轉型的意義，32：141-160。

劉勝驥。2000。華人社會發展模式之比較：新加坡、台灣與大陸，10：20-43。

• 緬甸 (2)

戴萬平、李啟誠、梁瑋傑。2007。國際經濟制裁下台商的緬甸投資：發展、障礙與前景，37：141-170。

鍾儷徽。2002。緬甸民族和解政策，18：56-66。

• 其他 (38)

- Adhuri, Dedi S. and Leontine E. Visser. 2007. Fishing In, Fishing Out: Transboundary Issues and the Territorialization of Blue Space, 36: 112-145.
- Andaya, Barbara Watson. 2005. Old Age: Widows, Midwives and the Question of "Witchcraft" in Early Modern Southeast Asia, 28: 104-147.
- Chiau, Wen-Yan (邱文彥). 2007. The Marine Environment in the South China Sea: Issues and Challenges, 36: 227-247.
- Chiu, Catherine C. H., Kevin Hewison and Chong-Wong Tiong. 2010. Foreign Direct Investment Links between Hong Kong and Southeast Asia, 47: 106-126.
- Chiu, Scarlett. 2005. A Review of Recent Researches Conducted by Taiwanese Archaeologists in Island Southeast Asia and the Pacific Region, 30: 55-75.
- Dalpino, Catharin and Juo-Yu Lin (林若零). 2003. China and Southeast Asia: The Difference of a Decade, 20: 40-48.
- Douglass, Michael. 2004. Civic Spaces in a Global Age: An Important Research Agenda in Pacific Asia Cities, 23: 107-117.
- Hassan, M. Kamal. 2001. Islam in Southeast Asia at the Dawn of the New Millennium: Prospects and Challenges, 14: 54-61.
- Jong, Wil de. 2007. Nation-State Transborder Natural Resource Governance in Tropical Forest Regions: Theoretical Basis and Emerging Issues, 36: 38-62.
- Koo, Hagen. 2003. Globalization and the Asian Middle Classes: A Tentative Research Agenda, 22: 1-11.
- Liu, Hong (劉宏). 2003. Southeast Asian Studies in China, 19: 45-50.
- Lo, Fu-chen (羅福全). 1999. Globalization and Transformation of Southeast Asian Economies, 7: 63-83.
- Micollier, Evelyne. 2004. AIDS Networks, Social Organisations and Medical Pluralism in China: Southern China and the Mainland Southeast Asia Links, 25: 1-30.

- Persoon, Gerard A. 2009. Understanding the Past for Making the Future: Environmental History and Environmental Planning in Southeast Asia, 44: 7-38.
- Ting, Ming-Hwa. 2007. The Benign and the Belligerent: Re-Framing Taiwan's Role in Southeast Asia's Stability, 38: 49-74.
- Wang, Kuan-Hsiung (王冠雄). 2007. A Preliminary Exploration on Building a Regional Fishery Management Organization in the South China Sea, 36: 206-226.
- 孔祥明。2010。東南亞婚姻移民者在家庭所受文化際遇與生活影響：鞏固、箝制、還是多元文化交流？，49：58-84。
- 田中則雄（陳碧純譯）。2002。台灣和東南亞研究，16：70-73。
- 江素慧。2010。經濟全球化與區域經貿整合對於東南亞地區健康領域之衝擊初探，49：85-108。
- 宋燕輝。2003。南海地區安全戰略情勢之發展與現況，19：12-21。
- 李隆生。2006。以東協為軸心的東亞經濟整合：從區域主義到全球化？，33：104-124。
- 周志杰。2006。東南亞邁向民主的途徑與困境：比較的觀點，32：116-140。
- 林正義。2003。十年來南海島嶼聲索國實際作法，19：1-111。
- 孫國祥。2003。重新構建南海議題：司法解決之探討，19：22-38。
- 秦宗春、譚瑾瑜。1999。國際機制與東南亞金融危機救援方案：新自由主義之挑戰，8：48-60。
- 陳東升、周素卿。2010。東南亞台商生產網絡的結構特徵與運作機制改變之探討，47：22-41。
- 陳松沾。1998。東南亞的客家研究，6：108-115。
- 陳偉華、廖燃。2008。東南亞國家民主轉型與反腐敗成效比較研究，42：77-97。
- 麥留芳。2001。東南亞伊斯蘭化初探，15：3-51。
- 黃兆仁、朱浩。2010。從國際分工看台商的西進與南向的發展趨勢，47：4-21。
- 黃蘭翔。2003。麻六甲伊斯蘭王國的瓦解與西方殖民城市的誕生，20：1-27。
- 楊昊。2008。從避戰到趨合：東協安全共同體的建構理路，42：120-152。
- 廖建裕。2002。區域研究與社會科學應該合二為一？以東南亞研究為例，16：74-80。

- 劉復國。2003。當前區域性南海問題對話合作機制，19：39-44。
- 劉復國。2005。我國還有南向政策的機會嗎？檢視我國南向政策的實質內涵與新方向，29：204-214。
- 蔡東杰、洪銘德。2008。新世紀以來美國對東南亞軍事戰略之分析，42：33-52。
- 蕭新煌、張維安、范振乾、林開忠、李美賢、張翰璧。2005。東南亞的客家會館：歷史與功能的探討，28：185-219。
- 戴萬平、顧長永。2010。初探東南亞台商的「掛名經營」，47：42-59。

三、太平洋

- Brunois, Florence. 2010. When the Dream Experience Constitutes an Epistemological Obstacle to the Christianization Process of the Kasua Relationship to the Forest (Papua New Guinea), 48: 31-49.
- Chazine, Jean-Michel. 2006. From Tuamotu to Borneo, or "The Long Trek of Oceanians" Revisited, 31: 130-139.
- Crocombe, Ron. 2002. Asia and the Pacific Islands Expanding Interactions: Indeterminate Consequences, 17: 46-61.
- de Hontheim, Astrid. 2006. Western Missionaries among the Asmat in West Papua and the Point of View of the Ancestors, 31: 80-113.
- de Hontheim, Astrid. 2010. Should Time End and Begin? Asmat Temporality in a Changing World, 48: 50-70.
- Douaire-Marsaudon, Françoise. 2006. Fertility in Polynesia: A Conceptual System of "Longue Durée", 31: 39-50.
- Galipaud, Jean-Christophe and Anne Di Piazza. 2006. Taro Pondfields and Demography: The Example of the Hokua Irrigated Gardens in Santo, Vanuatu, 31: 114-129.
- Guo, Pei-yi (郭佩宜). 2005. Overview of Pacific Islands Studies in Taiwan, 30: 3-28.
- Guo, Pei-yi (郭佩宜). 2006. From Currency to Agency: Shell Money in Contemporary Langalanga, Solomon Islands, 31: 17-38.

- Knauff, Bruce. 2010. Gebusi Religion and Conversion Revisited: Spiritual Change in the Area of Nomad Station, Western Province, Papua New Guinea, 48: 8-30.
- Malm, Thomas. 2009. The Tragedy of the Commoners: The Decline of the Customary Marine Tenure System of Tonga, 44: 82-108.
- Merle, Isabelle. 2010. Subjects or Citizens: Legal Categorizations at Work in the French Pacific: New Caledonia, Tahiti, Wallis and Futuna, 50: 26-35.
- Robbins, Joel. 2010. Afterword: Ambivalent and Resistant Christians and the Anthropology of Christianity, 48: 71-96.
- Strathern, Andrew and Pamela J. Stewart. 2005. South-West Pacific Research: Trends and Suggestions, 30: 96-125.
- Tung, Yuan-Chao (童元昭). 2005. Reflections on the Studies of Overseas Chinese in the Pacific, 30: 29-54.
- van der Grijp, Paul. 2006. Divine Arguments for Monopolizing Power: The Missionary Foundation of a Polynesian Kingdom, 31: 51-79.
- van der Grijp, Paul. 2009. So Many Islands: Constructing Polynesia as a Culture Area, 43: 130-153.
- Yamamoto, Matori. 2005. Pacific Islands Studies in Japan, 30: 76-95.

四、其他 (9)

- Calkins, Ashley, Russell Hsiao, Darwin Moya and Sun Namkung. 2007. The Search for Energy and Resources in the Asia Pacific, 36: 297-319.
- Douglas, Ian. 2009. From Vegetable Gardens and Clay Pits to Highways and Urban Sprawl: The Nature of Peri-Urban Environmental Change in Asia, 43: 7-29.
- Flores, Shirley L. 2007. Many Regionalisms: Asia-Pacific Peace and Security and Taiwan, 38: 75-92.
- Kubo, Fumiaki. 2008. The 2008 U.S. Presidential Election and Many School of Thought in Foreign Policy, 40: 87-96.
- Laitin, David D. 2005. Ethnic Insurgency to and from Democracy, 29: 28-46.

Reilly, Benjamin. 2005. Politics Engineering and Ethnic Politics in the Asia-Pacific, 29: 47-78.

So, Alvin Y. 2003. Middle Class Research in Asia-Pacific: The Second Phase?, 22: 12-19.

van der Grijp, Paul. 2007. Asian Art Crossing Frontiers: Globalization and Mutual Exoticism in Asia and Europe, 36: 268-296.

蘇耀昌。2002。全球化對社會科學和區域（亞洲）研究的挑戰，16：81-89。